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MESSAGE FROM OCRC CHAIR – SUZANNE PAULINS 

Welcome back!  After 18 months plus we are starting to see a return to competitions and a return of officials to 

the deck across the country.  While we may have been off the deck, the OCRC has been busy and continued 

to work towards making officiating better.  Resources were created through the 2020/21 season and shared 

with the provincial sections providing support as some areas and clubs were able to offer competitive 

opportunities through last season.  Officials were instrumental in delivery of the 2020 (1) Olympic Trials in 

Toronto in June.   

One of the key messages that I have been sharing every time I have an opportunity to speak with officials about 

returning to the deck and officiating, is we are all going to be a little rusty.  Swimmers may be stepping on the 

blocks for the first time since February or March 2020, and the same holds true for many official as well.  

Creating a positive and energized environment for swimmers to return to competition is such a privilege for us 

all and providing the benefit of the doubt as we judge, is so very important. 

There is a lot of great information shared in the bulletin below and a lot for us all to look forward to.  I hope to 

see you on deck later this season! 

OFFICIALS CERTIFICATION PROCESS UPDATE 

This past summer the OCRC formed a committee to examine the existing certification pathway and work to 

create a new process. The committee was made up of officials involved in 3 different focus group discussions, 

from across Canada, with varying levels, experience and geographic regions.  Since July 2021, the working 

group has met 5 times to evaluate the information gathered through the focus groups and put forward their 

collective vision on official certification based on the comments and concerns of the focus groups.  

The values of certification, competency and confidence were at the forefront of the discussions. Removing 

barriers, appropriate knowledge and recognition of abilities and interests are also considerations. The delivery 

of information is integral to the discussions. 

A preliminary certification process was put forward to the group in September and was reviewed at the end of 

October. Once the committee is satisfied with the proposed process, they will return to focus groups for further 

feedback on the proposal.  

The goals of the committee include evaluating the impact of any proposed certification process on all regions 

of the country, the impact on officials already in the present certification pathway, the recognition of acquired 
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competencies and the process moving forward from September 2022. There is much more work still to be 

completed and the committee will be looking to Swimming Canada officials for support in delivering the final 

product for the 2022-23 season. 

 

2022 NATIONAL MEETS 

The following assignments for National Meet Director, National Meet Referee and Para Swimming Referee have 

been finalized for the 2022 Swimming Canada National meets.  The Swimming Canada Event staff look forward 

to getting back to running successful competitions over the coming season. 

Event Location/Dates 
National Meet 

Director 

National Meet 

Referee 

Para Swimming 

Referee 

2022 Trials 
Victoria, BC 

April 5-10 
Cynthia Pincott Louise Leblanc Jocelyne Mc Lean 

2022 Eastern 

Canadians 

Pointe-Claire, QC 

April 21-24 
Lyne Laprade Jim Fleury Charles Montpetit 

2022 Western 

Canadians 

Edmonton, AB 

April 21-24 
Norma Lachance Bill Hogan Sheila Guenther 

2022 Canadian 

Masters 

Quebec City, QC 

May 20-22 
Cynthia Pincott Carole Thomas N/A 

2022 Junior & 

Senior Champs 

Montreal, QC 

July 25-August 1 

Lyne Laprade 

TBC 

Louise Leblanc 

Bill Hogan  
Jocelyne Mc Lean 

 

We are looking forward to our officials getting back on the deck and look forward to the possibility of our 2022 

Trials, Eastern and Western Canadian events running in the spring. Have a great season, and welcome back to 

the deck! 

 

UPCOMING NATIONAL EVENTS – OFFICIATING OPPORTUNITIES 

 

There are several opportunities to officiate at upcoming national events.  Please see the links below for each 

of these national events: 
 

Canadian Swimming Trials - Victoria, BC   

https://forms.swimming.ca/machform/view.php?id=190044 
 

Canadian Eastern Championships – Pointe-Claire, QC  

https://forms.swimming.ca/machform/view.php?id=189489 
 

https://forms.swimming.ca/machform/view.php?id=190044
https://forms.swimming.ca/machform/view.php?id=189489
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Canadian Western Championships – Edmonton, AB    

https://forms.swimming.ca/machform/view.php?id=189069  

 

LEVEL V OFFICIALS 

Congratulations to the following new Level V officials, certified in 2020-2021 
 

Jean-Philippe Ponton, QC 

Laurent Pasquier, QC 

Simon Roughley, QC 

Derek Wheeler, BC (May 2020) 

Brenda Laupland, BC (May 2020) 

 

FINA OPEN WATER & POOL NOMINATIONS 

Congratulations to the following officials on their nominations: 
 

FINA List SW #21 (2021-2024)    

Peter Burke, Referee  

Joan Butler Referee     

Kelly Garagan, Starter 

Daryle Martin, Referee     

Ron Riley, Starter 

FINA List OW #14 (2021-2024) 

Bill Morrison 

Sylvie Potvin 

Benoit Tasse 

Carole Thomas 

 

NEW OFFICIALS ENHANCEMENT IN LEARNING MANAGEMENT SYSTEM – 
OFFICIALS CLINIC REGISTRATION 

Officials will now be able to register for in-person clinics on our Learning Management System (LMS) website. 

Clinics are available in the LMS to active registered officials. Simply log in to the LMS at edu.swimming.ca using 

your Swimming Canada officials login information, and select the “Clinics” tab. There you will find all clinics 

available to you. Once you have completed the clinic, your credit will be reflected in the Registration System. 

If you have any questions concerning this enhancement, please contact education@swimming.ca.  

 

PARA SWIMMING OFFICIATING 

There will be two Para Swimming official’s clinics offered this season.  An English clinic will be hosted in person 

in advance of the 2022 Canadian Swimming Trials in Victoria and a French clinic in advance of the 2022 Junior 

& Senior Championships in Montreal in July.   
 

 2022 Trials – April 4, 2022 (English) 8am to 3pm 

https://forms.swimming.ca/machform/view.php?id=189069
https://edu.swimming.ca/
mailto:education@swimming.ca
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 2022 Junior & Senior Champs – July 23, 2022 (French) 
 

For officials interested in registering for either clinic, please login to the Learning Management System, using 

your Swimming Canada officials’ login information, as noted above to register. 

 

E-LEARNING CLINICS 

The Introduction to Swimming Officiating Clinic, Safety Marshall, Chief Timer and Clerk of Course continue to 

be available to be taken online. The clinics can be found by logging into your Learning Management System 

account here. To date, 7115 clinics have been completed through e-learning since it launched in 2018. The 

Clerk of Course has been added in the past year. We expect to have an Introduction to Para Swimming 

Officiating eLearning module available in January. 

 

OPEN WATER OFFICIALS CLINICS 

The Swimming Canada Level 1, 2 and 3 Open Water Clinics are available and can be found here.  For officials 

interested in participating in FINA Open Water Schools, which is a requirement for future, FINA Open Water 

nominates, details can be found on the FINA website here.  For officials interested in participating in FINA Open 

Water Schools, which is a requirement for future FINA Open Water nominations, we are investigating 

opportunities to bring one to Canada in 2022. 

 

CANADA GAMES MTO APPLICATION PROCESS  

An application process, initiated by each province, for participation as a Technical Official in the 2022 Canada 

Games, in the Niagara region of Ontario, will be announced in the coming weeks.   

 

HY-TEK MEET MANAGER SET FOR PARA SWIMMING 

In order to help set up Hy-Tek Meet Manager when Para swimmers are registered for a meet (with or without 

specific Para swimming events), a document has been prepared, with the help of Nicole Parent from Swim 

Ontario, to aid in setting up Hy-Tek adequately.  The document is now available on the Swimming Canada 

website at:  https://www.swimming.ca/en/resources/officiating/tools-and-resources/ under Hy-Tek Para 

Swimming Resource for Meet Managers.  By setting up Hy-Tek software correctly when para swimmers are 

attending a meet, all the information related to para swimmers in the heat sheets as well as the point calculation 

for specific para events automatically done. 

 

Any questions regarding information found in this bulletin may be directed to questions@swiming.ca  

https://edu.swimming.ca/login?official=1
https://www.swimming.ca/en/clinics/
https://www.fina.org/development/calendar?year=2021&discipline=ALL&region=ALL&programCat=ALL
https://www.swimming.ca/en/resources/officiating/tools-and-resources/
mailto:questions@swiming.ca
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MESSAGE DE LA PRÉSIDENTE DU COCR – SUZANNE PAULINS 

Bon retour ! Après plus de 18 mois, nous commençons à voir des compétitions au calendrier et des officiels 

dans les piscines du pays. En dépit de notre absence dans les piscines, le COCR a été occupé et a continué 

de travailler à améliorer le rôle de l’officiel. Des ressources ont été créées à la saison 2020-2021 et partagées 

avec les associations provinciales en guise de soutien étant donné que certaines régions et certains clubs 

étaient en mesure d’organiser des compétitions durant la dernière saison. Les officiels ont joué un rôle crucial 

à la tenue des Essais olympiques de 2020 à Toronto en juin. 

 

Chaque fois que j’ai l’occasion de parler avec les officiels de recommencer à juger lors des compétitions, je 

rappelle un point important, celui que nous allons tous être un peu rouillés. Les nageurs montent peut-être sur 

les blocs de départ pour la première fois depuis février ou mars 2020, mais cette situation s’applique aussi à 

plusieurs officiels. Créer un milieu positif et dynamique pour les nageurs qui recommencent à concourir est un 

grand privilège pour nous tous, et leur donner le bénéfice du doute lorsque nous les jugeons est très important.  

 

Vous trouverez de précieux renseignements dans le bulletin. Nous avons tous très hâte aux prochains mois. 

J’espère vous voir au bord de la piscine cette saison ! 

 

MISE À JOUR CONCERNANT LE PROCESSUS DE CERTIFICATION DES OFFICIELS 

L’été dernier, le CORC a formé un comité mandaté d’examiner le parcours de certification en vigueur et de 

travailler à créer un nouveau processus. Le comité se composait d’officiels travaillant dans trois groupes de 

discussion différents de partout au pays, de niveaux, d’expériences et de régions géographiques variés. Depuis 

juillet 2021, le groupe de travail s’est réuni cinq fois pour évaluer l’information recueillie durant les groupes de 

discussion et définir sa vision collective de la certification des officiels en se basant sur les commentaires et les 

inquiétudes des groupes de discussion. 

 

Les valeurs de la certification, les compétences et la confiance ont été au cœur des discussions. Éliminer les 

obstacles, enseigner les bonnes connaissances et reconnaitre les aptitudes et les champs d’intérêt font aussi 

partie des considérations. La façon de communiquer l’information fait partie intégrante des discussions. 
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Un processus de certification préliminaire a été proposé au groupe en septembre et passé en revue à la fin 

d’octobre. Lorsque le comité sera satisfait du processus proposé, il en fera part aux groupes de discussion 

pour obtenir de plus amples commentaires. 

 

Le comité se donne comme objectifs d’évaluer les répercussions qu’aura chaque proposition de processus de 

certification sur l’ensemble des régions du pays, les répercussions sur les officiels qui suivent leur certification 

conformément au parcours actuel, la reconnaissance des compétences acquises et le processus à compter de 

septembre 2022. Il y a encore beaucoup de pain sur la planche, et le comité fera appel aux officiels de Natation 

Canada pour la mise en œuvre du processus final à la saison 2022-2023. 

 

COMPÉTITIONS NATIONALES DE 2022 

Les affectations pour les directeurs de rencontre nationale, juges-arbitres de rencontre nationale et juges-

arbitres de paranatation ont été finalisées pour les compétitions nationales de Natation Canada qui auront lieu 

en 2022. Le personnel des évènements de Natation Canada se réjouit de la tenue de ces compétitions au 

cours de la saison et au succès qu’elles connaitront. 

Évènement Lieu / Date 

Directeur de 

rencontre 

nationale 

Arbitre de 

rencontre 

nationale 

Juge-arbitre de 

paranatation 

Essais 2022 
Victoria (C.-B.) 

5-10 avril 
Cynthia Pincott Louise Leblanc 

Jocelyne  

Mc Lean 

Champ. canadiens  

de l’Est 2022 

Pointe-Claire (Qc) 

21-24 avril 
Lyne Laprade Jim Fleury Charles Montpetit 

Champ. canadiens  

de l’Ouest 2022 

Edmonton (Alb.) 

21-24 avril 

Norma 

Lachance 
Bill Hogan Sheila Guenther 

Champ. canadiens des 

maitres 2022 

Québec (Qc) 

20-22 mai 
Cynthia Pincott Carole Thomas s. o. 

Champ. canadiens 

juniors et séniors 2022 

Montréal (Qc) 

25 juillet-1er août 

Lyne Laprade 

ÀC 

Louise Leblanc 

Bill Hogan  

Jocelyne  

Mc Lean 
 

Nous avons hâte de voir nos officiels au bord de la piscine et nous nous réjouissons à l’idée de nos Essais 2022 

et nos championnats canadiens de l’Est et de l’Ouest au printemps. Bonne saison et bon retour dans les 

piscines ! 
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COMPÉTITIONS NATIONALES À VENIR – OCCASIONS POUR LES OFFICIELS 

Les officiels auront bientôt l’occasion d’être au bord de la piscine puisque plusieurs compétitions nationales 

sont au calendrier. Veuillez cliquer sur les liens des compétitions ci-dessous pour obtenir toute l’information : 
 

Essais canadiens de natation – Victoria, Colombie-Britannique     

https://forms.swimming.ca/machform/view.php?id=190044 
 

Championnats canadiens de l’Est – Pointe-Claire, Québec    

https://forms.swimming.ca/machform/view.php?id=189489 
 

Championnats canadiens de l’Ouest – Edmonton, Alberta 

https://forms.swimming.ca/machform/view.php?id=189069  

 

OFFICIELS DE NIVEAU V 

Félicitations aux nouveaux officiels de niveau V, certifiés en 2020-2021 : 
 

Jean-Philippe Ponton, Qc Derek Wheeler, C.-B. (mai 2020) 

Laurent Pasquier, Qc Brenda Laupland, C.-B. (mai 2020) 

Simon Roughley, Qc  

 

NOMINATIONS D’OFFICIELS EN PISCINE ET EN EAU LIBRE DE LA FINA 

Félicitations aux officiels suivants pour leurs nominations : 
 

Liste no 21 en piscine (2021-2024) Liste no 14 en eau libre (2021-2024) 

Peter Burke, officiel Bill Morrison 

Joan Butler, officielle Sylvie Potvin 

Kelly Garagan, starter Benoit Tasse 

Daryle Martin, officiel Carole Thomas 

Ron Riley, starter  

 

PROJET D’AMÉLIORATION DE LA PLATEFORME D’APPRENTISSAGE EN LIGNE 
POUR LES NOUVEAUX OFFICIELS – INSCRIPTION AUX STAGES DES OFFICIELS 

Les officiels auront maintenant la possibilité de s’inscrire à des stages en présentiel au moyen de la plateforme 

d’inscription en ligne (PAL). Les stages y seront accessibles pour les officiels inscrits actifs. Il suffit d’accéder 

à la PAL à edu.swimming.ca/ en utilisant vos informations de connexion d’officiels de Natation Canada et de 

https://forms.swimming.ca/machform/view.php?id=190044
https://forms.swimming.ca/machform/view.php?id=189489
https://forms.swimming.ca/machform/view.php?id=189069
https://edu.swimming.ca/
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choisir l’onglet Stages. Vous y trouverez tous les stages offerts. Lorsque vous aurez suivi le stage, vous verrez 

les crédits apparaitre à la PAL. 

Si vous avez des questions concernant ce projet d’amélioration, veuillez écrire à  education@natation.ca. 

 

OFFICIELS DE PARANATATION 

Deux stages d’officiels de paranatation seront offerts cette saison. Le stage en anglais accueillera les 

participants en personne avant les Essais canadiens de natation de 2022 qui se tiendront à Victoria ; le stage 

en français se tiendra avant les Championnats canadiens juniors et séniors de 2022 à Montréal en juillet. 
 

 Essais 2022 – 4 avril 2022 (anglais) de 8 h à 15 h 

 Championnats canadiens juniors et séniors 2022 – 23 juillet 2022 (français) 
 

Les officiels qui souhaitent s’inscrire à l’un ou l’autre des stages peuvent accéder à la PAL en utilisant leurs 

informations de connexion de Natation Canada, comme indiqué précédemment. 

 

STAGES D’APPRENTISSAGE EN LIGNE 

Les stages d’introduction au rôle de l’officiel de natation, de contrôleur de la sécurité, de chronométreur en 

chef et de commis de course continuent d’être offerts en ligne. Jusqu’à maintenant, 7 115 stages ont été suivis 

en ligne depuis que nous avons lancé ce mode de prestation en 2018. Le stage de commis de course a été 

ajouté au cours de la dernière année. Nous devrions offrir le stage d’introduction au rôle de l’officiel de 

paranatation en janvier.  

La plateforme d'apprentissage en ligne offre des cours en ligne pour les officiels.  Pour consulter les stages 

offerts, cliquez ici. 

 

STAGES DE L’OFFICIEL DE NATATION EN EAU LIBRE 

Natation Canada offre les stages de niveau 1, 2 et 3 de l’officiel de natation en eau libre. Les officiels qui 

souhaitent suivre les stages de natation en eau libre de la FINA, qui constituent désormais un prérequis pour 

tout futur officiel de la FINA, trouveront tous les détails sur le site web de la FINA. Prenez note que nous sommes 

à évaluer la possibilité d’offrir un stage d’officiels de la natation en eau libre de la FINA ici au Canada en 2022. 

Pour consulter les stages offerts, cliquez ici. 

 

mailto:education@natation.ca
https://edu.swimming.ca/index.php?page=225
https://www.fina.org/development/calendar?year=2021&discipline=ALL&region=ALL&programCat=ALL
https://www.swimming.ca/fr/stages/
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PROCESSUS DE DEMANDE DES OFFICIELS TECHNIQUES MAJEURS POUR LES 
JEUX DU CANADA 

Le processus de demande de participation à titre d’officiel technique aux Jeux du Canada 2022, qui auront 

lieu dans la région ontarienne de Niagara, sera annoncé au cours des prochaines semaines. Ce processus 

sera amorcé par chaque province.  

LOGICIEL DE GESTION DE RENCONTRE HY-TEK PRÊT POUR LA PARANATATION 

Afin d’aider à installer le logiciel de gestion de rencontre Hy-Tek lorsque des paranageurs sont inscrits à une 

compétition (avec ou sans épreuves spécifiques à la paranatation), un document a été élaboré avec l’aide de 

Nicole Parent de Swim Ontario afin de favoriser une installation adéquate du logiciel Hy-Tek. Le document est 

accessible sur le site web de Natation Canada ici, à la section Ressources/Officiels/Outils et ressources. En 

installant le logiciel correctement lorsque des paranageurs participent à la compétition, toute l’information qui 

concerne les paranageurs dans les listes de départ ainsi que le calcul des points pour les épreuves spécifiques 

à la paranatation se font automatiquement. 

 

Pour toute question relative aux renseignements transmis dans le présent bulletin, veuillez écrire à 

questions@natation.ca. 

 

https://www.swimming.ca/content/uploads/2021/01/Hytek-Meet-Management-Para-Swimming-Nov2020_fr.pdf
mailto:questions@natation.ca
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